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• Hódmezővásárhely: 

A protézisek fellegvára 
Hazánkban is embe-

rek tízezreit érintő gyó-
gyítási kérdésekről, azaz 
a poszttraumás ízület-
pótlásról tartottak szom-
baton országos konfe-
renciát Vásárhelyen. A 
hazánk kü lönböző ré-
szeiből érkező szakte-
kintélyeket a magyar-
országi protézisgyártás 
vásárhelyi fel legvárai-
nak - a Protetim, illetve 
a Metrimed orvostech-
nikai üzemek - vezetői 
hivták meg. A tudomá-
nyos program előzmé-
nyeiről és céljáról Blas-
kovics Ferencet, a Met-
r imed Kft . ü g y v e z e t ő 
igazgatóját kérdeztük. 

- A csontsebészeti eszközök 
hazai gyártását 1980-ban dr. 
Badó Zoltán szentesi sebész-
professzor vetette fel. Ekkor 
ugyanis az importkorlátozások 
miatt betegek ezreinek kellett 
várnia e hatásos gyógyí tás i 
lehetőségre. A gondot végül a 
vásárhelyi műszakiak - persze 
több tudományos intézet köz-
reműködésével - oldották meg. 
így szűk két e sz tendő alatt 
sikerült nemcsak a megfelelő 
fémalapanyagot, hanem belőle 
a jól beépí thető protézise is 
előállítani. Az első műtétre, 
amelyhez Vásárhelyen készült 
eszközt használtak fel, 1982. 
augusz tus 17-én kerül t sor. 
Tava ly Szen tesen gyű l tek 
össze a traumatológusok, hogy 
értékeljék és meg is ünnepeljék 
az akkora már a tízeret is meg-
haladó műtéti beavatkozások 
sikerét. Ezt követően vetettük 
fel Juhász Imrével, a Protetim 
Orvostechnikai és Gyógyászati 
Segédeszközöket Gyártó Üzem 
tulajdonosával, hogy az eddigi 
gyakor l a t t ó l e l t é rően most 
városunkban legyen ez a szim-
pozion, annak ellenére, hogy 
sajnos, ma még a mi kórhá-
zunkban nem végezhe tnek 
protézisbeültetéseket. Persze 
nagyon b ízunk abban - és 
mindketten támogat juk is - , 
hogy a kórház erre vonatkozó 
tö rekvése i s iker re l j á r n a k . 
Ennek érdekében felajánlottuk, 
hogy a kórházat még a szük-
séges anyagaiak hiánya elle-
nére is ellátnánk az igényelt 
gyógyászati eszközökkel . A 
két cég egyébkén t - piaci 
megosz tássa l - m i n d e n f é l e 
protézist el tud készíteni. El 
kell mondanom azt is: mind-
kettőnk számára a gyógyítás 

segítése mellett cél az is, hogy 
üzemeink fejlesztésével eny-
hítsük a vásárhelyi munkanél-
küliség okozta gondokat . A 
mai t anácskozás résztvevői 
pedig, akik többségükben hoz-
zánk hasonlóan, szinte meg-
szá l lo t tan fö rekszenek a 
gyógymód k i szé les í t é sé re , 
remélhetően elérik azt, hogy 
újabb kórházak, klinikák vé-
gezhessenek ilyen műtéteket. 
Ezért is fogadtuk nagy öröm-
mel, hogy meghívásunknak 
eleget tett dr. Berentey György 
egyetemi tanár, a Magyar Tra-
umatológus Társaság, valamint 
dr. Szepesi Kálmán professzor, 
a Magyar Ortopéd Társaság 
elnöke is. 

A j e l e n l é v ő k közül dr. 
Vekszler György, a salgótaijáni 
megyei kórház osztályvezető 
főorvosa szerint mindenképpen 
elismerést érdemlő kezdemé-
nyezés volt a tanácskozás meg-
szervezése, azért is, mert itt a 
szakemberek láthatták a ma-
gyar protézisek teljes skáláját. 

- A megbizonyosodás ked-
véért is érdemes volt eljönni, 
annak ellenére, hogy magunk 
már tapasztalhattuk az elmúlt 
öt év alatt végrehajtott százöt-
ven ilyen műtét esetében, hogy 
a vásárhelyi gyártók termékei 
pontosan olyan jól betöl t ik 
szerepüket, mint a lényegesen 
drágább külföldiek. E szimpo-
zion keretében egyébként - a 
Protetim cég jóvoltából - én 
magam is beszámolhattam egy 
újdonságról, a bipoláris proté-
zisről. Az új lehetőséggel kap-
csola tos vé lemények ugyan 
megoszlottak, a kollégák még-
is meggyőz tek ar ró l , hogy 
érdemes ezzel tovább foglal-
kozni, de tudomásul kell venni, 
hogy egy-egy ilyen eszköz 
alkalmazásának a kifutási ideje 
hosszú években mérhe tő -
hangsú lyoz ta dr. Veksz le r 
György. 

Dr. Fraknói Péter, az MH 
Központi Katonai Kórházának 
baleseti sebész szakorvosa, az 
orvostudományok kandidátusa 
szintén kiemelte: nagyon ked-
vező benyomásokat szerezhet-
tek Vásárhelyen. Elmondta , 
nem véletlen, hogy itt került 
sor a tudományos találkozóra, 
h i szen Vásárhe ly az endo-
protézis-program központ ja 
Magyarországon. A szentesi 
kezdeményezésre Juhász Imre 
vállalatánál egykor beindult 
protézisgyártás pedig mára már 
vi lágszínvonalúvá fej lődöt t , 
amelyről az üzemben tett lá-
togatás alkalmából a vendégek 
egy részének mód ja is volt 
meggyőződni. 

N. Rács Judit 

„Vitézek, mi lehet ez széles föld felett..." Kaposmérői lovas íjászok Ópusztaszeren. (Fotó: Somogyi Károlyné) 

• (Folytatás az 1. oldalról.) 
A Himnusz , a Magyar 

Hitvallás és Erdélyi Rózsa, az 
USA-ban é lő neves énekes 
gyönyörű népdalelőadása után 
Siklósi András, a Világkong-
resszus szegedi alelnöke kö-
szöntö t te a meg je l en t eke t , 
hangsúlyozván, hogy remél-
hetőleg ez a két nap a magyar-
ság nagy ünnepe íesz majd a 
szegedi Rózsadombnak neve-
zett újszegedi Talent Center-
ben és az ópusztaszeri Emlék-
parkban. 

Ezt követően Siklósi felol-
.vasta Magyar költő Világos 
után című versét, majd ugyanő 
„Gondolatok a IV. Nagy Szity-
tya Történelmi Világkongresz-
szus és Árpád-nap előft" cím-
mel tartott előadói beszédet. A 
bevezetőben még külön üdvö-
zölte az újságírókat, mondván, 
hogy „remélhetőleg arról tudó-
sítanak majd, ami itt valóban 
megtörténik, nem pedig valami 
másról." Ezután beszélt arról, 
hogy milyen nehéz volt össze-
hozni ezt a kongresszust, hi-
szen a megyei polgármesterrel 
(feltételezhetően a közgyűlés 
e lnökére u ta l t ) még az év 
elején megkötötte a szerződést 
a megyeházán lévő nagyterem 
bérbevételére, de a volt kom-
munista és munkásőr polgár-
mester)?) felmondta a szerző-
dést, arra hivatkozva, hogy eb-
ben az időben éppen tatarozzák 
a termet! Alaposan leszedte a 
„keresztvizet" a város liberális 
polgármesteréről és a szegedi 
f e l sőok ta t á s i i n t ézmények 
egyes vezetőiről „nem Árpád 
atyánk leszármazottairól" is, 
akikkel szintén nem sikerült a 
tárgyban szót érteni. 

Előadói beszédében hangsú-

Szellemi véiszeiződést kötött 
Szegeden a világ szittyasága 

„Potyka bácsi" és az ifjú szittyák 

lyozta, hogy a magyar Európa 
és a világ egyik legrégibb né-
pe, a Kárpát-medence egyedüli 
őslakossága, mégis gyakran 
letagadjuk, elmossuk szárma-
zásunk gyökere i t , ahelyet t , 
hogy azt kiásnánk a feledés 
mocsarábó l . Ezzel szemben 
idegeneket honosítunk őslako-
sokká ott, ahol csak mi voltunk. 
E mondatait óriási tapsvihar 
követte. 

Az előadói beszéd után Sik-
lósi András ismertette az úgy-
nevezett Clevelandi Határo-
zatot, amely 8 pontban rögzíti 
az egyetemes magyarság hely-
zetét és feladatait. Ebben a töb-

bi között olvashatjuk, hogy a 
Trianon erőszakos, igazságta-
lan és erkölcstelen diktátum 
volt, embertelenségét pedig 
fokozta a II. világháborút le-
záró jaltai és párizsi szerződés. 
Továbbá azt is, hogy a ma-
gyarság nem felelős a Szov-
jetunió összeomlásáért, ergo: 
annak következményeiért sem. 
Ezért, minden sajnálatunk el-
lenére, a hazájukból elvándor-
ló tömegeket, gazdasági és 
politikai okokból menekülőket 
befogadni nem tudjuk. „Az 
idegeneket sürgősen ki kell to-
loncolni, határainkat azonnali 
hatállyal le kell zárni, és szó 

sem lehet azok légiesítéséről 
vagy föloldásáról! Ez az állás-
pont megfelel a fejlett orszá-
gok magatartásának is. Bizton-
ságunkat, területi épségünket 
egy ütőképes nemzeti hadsereg 
védje." 

Á világkongresszus alelnö-
kének beszédei után az elő-
adók következtek, akik a finn-
ugor eredet elméletét cáfoló 
t a n u l m á n y a i k b a n a szabir-
magyar őstörténetemről, a ma-
g y a r s á g t u d a t r ó l , a magyar 
emigráció út ja i ról stb. érte-
keztek. Elfogadták a 6 pontból 
álló szellemi vérszerződést is, 
gyakorlatilag a fentiekből kiin-
dulva a magyarság további fel-
adatainak meghatározását rög-
zítették. Vasárnap Ópuszta-
szeren az Árpád-napi ünnepsé-
gen való részvétellel folytató-
dott a IV. Nagy Szittya Törté-
nelmi Világkongresszus. Volt 
térzene, majd a Himnusz kö-
vetkezett, köszöntők, koszorú-
zás, ünnepi beszédek. Szózat, 
kulturális műsor volt soron, 
amelynek keretében a többi 
között nagy sikerrel lépett fel a 
14 tagú Ásotthalmi Ásszony-
kórus, majd végezetül a kapos-
mérői lovasíjászok mutatkoz-
tak be, s a j á to s , igen nagy 
ügyességet igénylő, régi koro-
kat idéző, ázsiai eredetű harci 
játékaikkal. 

Kisimra Ferenc 

Adventista keresztelő 
az újszegedi strandon 

Szombaton nem min-
dennapi esemény szín-
helye volt a szegedi part-
f ü r d ő meleg vizes me-
dencéje . Az adventista 
egyház tartott keresz-
telőt hét hívő számára. 
Mint Csalami László, a 

keresztelést végző lelkész 
elmondotta, hitük szerint 
érett döntést csak meg-
felelő korban lehet hozni, 
ezért a felnőtt kereszt-
séget is csak ekkor lehet 
felvenni. 

Az advent i s ta val lás 

szerint kifejezetten Jézus 
útját - a szolgálat útját -
járják ezzel, a keresztség 
pedig a szolgálatra el-
kötelezettségben nyilvá-
nul meg. Bár a keresz-
telés szimbolikus, a lel-
kész a partfürdő meden-

céjében „tetőtől talpig" 
merítette meg a keresz-
telendő adventista híve-
ket. Hárs László képein 
egy merítkezés előtti, egy 
azon közbeni és egy az-
utáni pillanatot örökített 
meg. 

• (Folytatás a 2. oldalon.) 
A j ö v ő évi kö l t s égve té s 

tervezett bevételi főösszege 
meghaladja az 1075 milliárd 
for intot , a kiadási főösszeg 
pedig 1325 milliárd forint lesz. 
A pénzügyi kormányzat úgy 
állította össze a költségvetést, 
hogy a tartalékon felül még 12 
milliárd forinttal rendelkezzen, 
amennyiben az augusztusban 
sorra kerülő ÉT-tárgyalásokon 
olyan megállapodás születne, 
amely növelné a kiadásokat. 
Szabó Iván elmondotta, hogy a 
hét végén hazánkba érkezett 
Nemzetközi Valutaalap szak-
értőivel a tárgyalások hétfőn 
kezdődnek . Ezeken a meg-
beszéléseken fontos téma lesz 
a j ö v ő évi költségvetés, va-
lamint az államháztartás he-
lyzete. Az államháztartás po-
zícióját befolyásolja, hogy a 
megalakuló nyugdíj- és egész-
ségbiztosítási alapok mekkora 
hiánnyal számolnak, illetve ha 
a tervezett deficitet jövő évben 
meghalad ják , akkor hogyan 
tudják e lő teremteni a p lusz 
forrásokat . Erről a későbbi-
ekben születik döntés. A kor-
mányü lésen a kö l t s égve té s 
mellett szó volt az adótörvé-
nyek módos í t á sá ró l is. A 
sajtótájékoztatón elhangzott: 
az általános forgalmiadó-kul-

• Emelkedik 
a legmagasabb 
adókulcs 

Negyvenül 
negyvennégyre? 
csok emelése következtében 
1994-ben az adóbevételek 30 
milliárd forinttal növekednek. 
Valamivel több pénzhez jut a 
költségvetés személyi jövede-
l emadóbó l is. Elvi dön tés 
született a jövő évi személyi 
jövedelemadó-tábláról. Ennek 
lényege, hogy az 1 millió fo-
rint alatti évi jövede lemmel 
r ende lkezők adó te rhe l é se 
csökken, az ennél nagyobb be-
vételre szert tevőké növekszik. 
A csökkenés a legrászorultabb 
rétegeknél elérheti az 5 szá-
zalékot. A legmagasabb adó-
kulcs a jelenlegi 40 százalék 
helyett 44 százalék lesz. Még 
nem eldöntött , hogy milyen 
éves j ö v e d e l m e n fe lü l kel l 
ezzel az adókulccsal adózni, 
ám ez az összegha tá r való-
színűleg 1 millió forint alatt 
lesz. 


